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روزنامـــه »فرهیختـــگان« در نســـخه مـــورخ 24 دی مـــاه خود مطلبی را با ســـرتیتر 
یلـــی خبر می دهد؛  »آمارهـــا از افـــت عملکرد شـــاخص های فنی حمل و نقل ر
ســـوزنبان مســـیر راه آهن را تغییر می دهد؟« منتشـــر کرد. شـــرکت راه آهن ج. ا. ا 
کنـــش بـــه آن مطلـــب، جوابیه مفصلی ارســـال کرده که در ادامه متن کامل  در وا

آن و پاســـخ »فرهیختگان« به آن می آید. 
در این جوابیه آمده اســـت:  

هرچند نقد سازنده و بیان کاستی های دستگاه های دولتی امری ممدوح بوده 
و شرط لازم هر اصلاح و پیشرفتی است اما استفاده غیرمنصفانه و جانبدارانه 
یب وجهه یک دســـتگاه دولتی و نســـبت کذب دادن  از ابزار رســـانه برای تخر
ن ارائه اســـتنادات لازم، حتما یـــک کار غیرحرفه ای و غیر  بـــه مســـئولین آن بدو
اخلاقـــی اســـت. روزنامه فرهیختگان در نســـخه مورخ 24 دی مـــاه خود مطلبی 
یلی  را بـــا ســـرتیتر »آمارهـــا از افـــت عملکـــرد شـــاخص های فنی حمـــل و نقل ر
خبر می دهد؛ ســـوزنبان مســـیر راه آهن را تغییر می دهد؟« منتشـــر نمود و در آن 
مطلب با اســـتناد مطلق به گفته های یک انجمن صنفی و بعضی به اصطلاح 
یب های ایـــن انجمن علیه راه  ن توجه به پشـــت صحنه تخر کارشناســـان و بـــدو
آهن دولت سیزدهم، بصورت یک طرفه و غیرمنصفانه، گفته های مسئولان این 
ن اینکه نظر مسئولان راه آهن درباره ادعاهای  انجمن ها را مبنا قرار داده و بدو
انجمن و اشـــخاص مذکور را بشـــنود، نظرات آنان را به عنوان تیتر اول صفحه 
نخســـت روزنامـــه منتشـــر نمـــود! جهت تنویر افـــکار عمومی و پاســـخ به برخی 
 ، مطالـــب کـــذب یـــا غیرمنصفانه یـــا غیر فنی نگاشته شـــده  در مطلـــب مذکور

توضیحـــات ذیل ارائه می گردد:
1- روزنامه فرهیختگان در مقدمه مطلب خود پس از بیان آمار رشد 9.9 درصدی 
یلی در 7 ماهه اول 1402 نسبت  یلی و کاهش یک درصدی تناژ بار ر مسافران ر
یت فعلی  بـــه 1401 در عبارتـــی خـــلاف واقـــع گفته اســـت که » از زمانی کـــه مدیر
راه آهن بر سر کار آمده، همواره شنیده می شود که رکورد جابه جایی مسافر و بار 
یلی شکسته شده است این ادعا درحالی اســـت که کارشناســـان  در صنعت ر
یلی می گویند به لحاظ فنی این ادعا کاملا محل ایراد بوده  و فعالان صنعت ر

یلی اســـت«.  و کتمان واقعیت های صنعت ر
یت راه آهن با اتکا به آمار متقن و فنی )که در ادامه  این در حالیســـت که مدیر
یخ راه آهن در حمل  توضیح داده می شـــود( اعلام نموده که رکورد 100ســـاله تار
یلی در دولت ســـیزدهم )ســـال 1401 و نیز 9 ماهه اول 1402( شکســـته  مســـافر ر
شـــده و پیش بینی می شـــود در انتهای امســـال نیز با عبور از 32  میلیون مســـافر 
یخ کشـــور شکســـته خواهد شـــد اما درباره  یلی تار مجددا رکورد تعداد مســـافر ر
حمل بار داخلی ادعای شکســـتن رکورد مطرح نشـــده اســـت. البته در دولت 
یلی نیز شکســـته شـــده که بر  یت ر ســـیزدهم رکـــورد حمـــل بار بین المللی و ترانز

کسی پوشیده نیست.
2- فرهیختگان در بخش بعدی که تیتر آن را »ادعای نادرست شکستن رکورد 
یلی می گویند  100ساله« گذاشته نوشته است: »کارشناسان و فعالان صنعت ر
یلی در ســـال 1401 و همچنین نیمه اول امسال  رکوردشـــکنی در حمل مســـافر ر
، به  ادعای درستی نیست؛ چرا که شاخص کلیدی عملکرد حمل مسافر و بار

« اســـت.«  « و »تن-کیلومتر -کیلومتر « و »تن«، »نفر جای »نفر
یلی،  از ایـــن روزنامه ســـوال می پرســـیم که کـــدام مد حمل و نقلی )جـــاده ای، ر
یایی یا هوایی( و در کجای دنیا مبنای آمار عملکرد حوزه مســـافری خود را  در
ی  ی از راه آهن جمهور « قرار می دهد که دوســـتان چنیـــن انتظار -کیلومتـــر »نفر
اسلامی ایران دارند؟! و سوال بعدی اینکه آیا مبنا قرار دادن »تعداد« مسافران 
بدعتی جدید در راه آهن دولت سیزدهم است یا سال هاست که در دولت های 
ید  مختلف همین معیار برای عملکرد حوزه مســـافری اســـتفاده شده است؟ مز
ن مسافری شرکت راه آهن بعنوان مرجع رسمی محاسبه  استحضار اینکه معاو
یلی 7 ســـال اســـت که در این مســـئولیت بوده و در تمام  آمار حوزه مســـافری ر
این ســـال ها و در دولت های مختلف معیار ســـنجش عملکرد حوزه مســـافری 
یلی  »تعداد« مسافر بوده است. لذا به نظر می رسد که فعالان ادعایی صنعت ر
خواســـته اند مبنای محاســـبه را به میل خود به گونه ای تغییر دهند که بتوانند 

یخ 100 ســـاله مســـافری راه آهن در دولت ســـیزدهم و  شکســـته شـــدن رکورد تار
یرسوال ببرند. همچنین رکوردشـــکنی مجدد در ســـال 1402 را ز

3- در بخش بعدی روزنامه فرهیختگان با تیتر »دوپینگ با مسافران حومه ای« 
به موضوع قطارهای حومه ای اشـــاره داشـــته و بر اســـاس همان معیار غیر فنی 
یلی بـــه علت توجه به  « مدعـــی شـــده که افزایش آمار مســـافران ر -کیلومتـــر »نفر

حوزه قطارهای حومه ای است! 
هرچند راه آهن افتخار می کند که بتواند خدمت رسانی هرچه بیشتری به مردم 
عزیز حاشـــیه شـــهرهای بزرگ کشـــور داشـــته باشـــد و آنان را بوســـیله قطارهای 
... خود  حومـــه ای ارزان قیمـــت و ایمـــن بیـــن منـــزل تـــا محـــل کار یا تحصیـــل و
جابه جـــا نمایـــد اما این نکته هم قابل توجه اســـت کـــه به لطف الهی در دولت 
یلی هم در بخش بین شهری و هم در بخش حومه ای رشد  سیزدهم مسافران ر
داشته اند به نحوی که در سال 1401 نسبت به سال 1400 شاهد رشد 48 درصدی 
در مســـافران حومه ای و رشـــد 43 درصدی در مســـافران بین شـــهری بوده ایم. 
کید می شـــود که در همه گونه های حمل و نقلی و در همه جای دنیا  مجددا تا
معیار بررســـی عملکرد حوزه مســـافری »تعداد« مسافران یعنی تعداد بلیط های 
« بعنوان شاخص اصلی  -کیلومتر فروخته شـــده است و اســـتفاده از معیار »نفر
سنجش آمار عملکرد حوزه مسافری در دنیا مرسوم نیست. مضافا اینکه راه آهن 
دولـــت ســـیزدهم از همـــان مبنایی برای گزارش عملکرد خود اســـتفاده می کند 
که ســـال ها و دهه هاســـت که همین مبنا وجود دارد و بدعتی در این خصوص 
یر عملکرد ســـالانه و همچنین 9 ماهه حمل  ایجاد نشـــده اســـت. نمودارهای ز

یلی در ســـال های مختلف را نشان می دهد. مســـافر ر
4- در بخشی از متن از قول کارشناسانی که نامی از آنها در گزارش برده نمی شود 
بـــه شـــاخصی فنی تـــر با عنوان نفر کیلومتر اشـــاره و گفته می شـــود: »اما فعالان 
، می گویند در  بخـــش خصوصی و کارشناســـان با اســـتناد بـــه داده های فنی تـــر
یلی بدتر شـــده است. به گفته آنان، شاخص  دو ســـال اخیر عملکرد صنعت ر
یلی، به  دقیـــق و جامـــع اندازه گیری عملکرد حمل مســـافر و بار در حمل ونقل ر
« است. این دو شاخص نشان  « و »تن کیلومتر « و »تن«، »نفرکیلومتر جای »نفر
ی نیســـت که مدیران شـــرکت راه آهن  یلی آن طور می دهـــد وضعیـــت صنعت ر
می گویند، بلکه افت عملکردی در اغلب شاخص ها کاملا محسوس است.«

یلی یعنی  ای کاش نگارنـــده محتـــرم حداقل یک بار از مرجع تخصصی حوزه ر
راه آهـــن در ایـــن خصـــوص ســـوال می پرســـیدند تـــا اینطور به اســـم اســـتفاده از 
ی  شاخص های تخصصی که مطمئنا عموم جامعه از آن اطلاعی ندارند، ابزار
برای حمله به دولت ایجاد نشـــود. اما در پاســـخ به نگارنده محترم برای بررســـی 
شـــاخص تن کیلومتر و نفر کیلومتر بهتر اســـت نگاهی به عملکرد چند ســـال 
یلی بدتر شـــده  یـــم تـــا ببینیـــم عبارت در دو ســـال اخیر عملکرد ر اخیـــر بینداز

است اساسا مصداقی دارد؟ 
« به شفافی و  « و »نفر کیلومتر در سال های مختلف شاخص های »تن کیلومتر
یلی برای  در دوره های مشـــخص اعلام عمومی شـــده است. از آنجا که شبکه ر
ی از  حمل بار و مســـافر در ایران از بســـتر واحد اســـتفاده می کند و خطوط بار
خطوط مســـافری جدا نیســـتند، هرگاه به دلایلی مانند کرونا حمل مسافر تقریبا 
متوقف شـــود، حمل بار با ســـرعت افزایش پیدا می کند و هرگاه به دلایلی مانند 
قطعـــی بـــرق و گاز صنایـــع، بار برای جابجایی کم باشـــد، حمل مســـافر افزایش 
« نمی تواند میزان  « و »نفـــر کیلومتـــر می یابـــد. پـــس نـــگاه صرف به »تـــن کیلومتر
یلی نشان دهد. آن چیزی که  اســـتفاده و رشـــد حمل بار و مســـافر را در شبکه ر
یلی نشان می دهد، »شاخص  به صورت جامع تر عملکرد راه آهن را در شبکه ر
« جابه جا شـــده اســـت. در  « و »تن کیلومتر حمـــل« یعنـــی مجمـــوع »نفرکیلومتر
صورتـــی کـــه شـــاخص حمل در دوره ای نزولی باشـــد می تـــوان نتیجه گرفت که 
عملکرد راه آهن افت داشته است. اما چه طور ممکن است که اساسا شاخص 
ی و مسافری است در سال های  حمل که نشان دهنده مجموع عملکرد حوزه بار
1400، 1401 افزایـــش داشـــته ولـــی در گزارشـــی که به نظر می رســـد، کارشناســـان 
نویســـنده آن مقاصد دیگری را دنبال می کنند، دولت ســـیزدهم به دروغ گویی 

و ادعای نادرســـت در انتشـــار آمار متهم می شود! 

یلی در دو سال  این افراد حتی در محاسبه میزان صرفه جویی سوخت حوزه ر
اخیر نیز فقط میزان حمل بار را مد نظر قرار می دهند و می گویند کاهش حمل 
بـــار موجب کاهش صرفه جویی مصرف ســـوخت شـــده اســـت امـــا نمی گویند 
کـــه در عیـــن حال افزایش حمل مســـافر نیز باعث ارتقـــای صرفه جویی مصرف 
ســـوخت کشـــور شـــده اســـت. در واقع آنها از پرداختن به شـــاخص حمل یعنی 
یلی فرار می کنند! در  مجموع عملکرد دولت ســـیزدهم در حوزه بار و مســـافر ر
یلی حدود 7 درصد رشـــد و در سال 1401 حدود 5  ســـال 1400 شـــاخص حمل ر

درصد رشد داشته است.
یلی  ی حمل و نقل ر 5- روزنامـــه فرهیختـــگان در ادامه موضوع کاهش بهـــره ور
را مطرح نموده و نوشـــته: »در واقع طی دو ســـال گذشـــته شـــاخص بســـیار مهم 
ی  ک جذابیت سرمایه گذار ی« که ملا گن های بار ی متوسط ماهیانه وا »بهره ور
، افت حدود  خصوصی در این بخش است، با رسیدن به 83 هزار تن کیلومتر

25 درصدی را نســـبت به ســـال 1399 تجربه کرده است.«
در این بخش یک کتمان حقیقت و یک مغالطه صورت گرفته اســـت. کتمان 
یلی  ی کرونا بـــر میزان حمل بار و مســـافر ر بـــوط بـــه کتمـــان اثرگذار حقیقـــت مر
ن در نظر  یلی بین سال 1399 و 1400 و 1401 بدو است. آیا مقایسه آمار حمل بار ر
ی کرونا علمی و منصفانه اســـت؟ در ســـال 1399 که دوران اوج  گرفتن اثر بیمار
ی کرونا بود، بصورت طبیعی شـــاهد افت شـــدید مسافرت ها از  همه گیری بیمار
یلی بودیم. در نتیجه با کاهش تقاضای ســـفر و خلوت شدن  جمله مســـافرت ر
یلی به حمل  یلـــی از قطارهـــای مســـافری، هم عمده ظرفیت خطـــوط ر شـــبکه ر
ی و مســـافری  بار اختصاص یافت و هم لکوموتیوهایی که مشـــترکا در حوزه بار
استفاده می شوند به طور کامل به حمل بار اختصاص یافتند. در نتیجه شاهد 
یلی در ســـال 1399 بودیم. اما در ســـال 1400 و  یک جهش مشـــهود در حمل بار ر
ســـال های بعدی با برچیده شـــدن بســـاط کرونا و افزایش شـــدید تقاضای مردم 
، دو عامل جهـــش حمل بار در ســـال 99 یعنی خطوط  بـــرای مســـافرت بـــا قطار
یلی و لکوموتیوها، مجددا به حوزه مســـافری برگشـــتند و طبیعتا شاهد افزایش  ر
جا به جایـــی مســـافر و کاهـــش حمل بـــار بودیم. اما کارشناســـان و انجمن های 
مذکور هیچ وقت این بخش از واقعیت را برای مخاطب شان روایت نمی کنند. 
ی  و  امـــا بخـــش مغالطه آمیـــز این بخش از نوشـــته فرهیختـــگان موضوع بهره ور
ی اســـت. فرهیختگان به نقـــل از آمارهای یـــک انجمن صنفی  گن هـــای بـــار وا
می نویســـد در ســـال 1401 نســـبت به 1400، علی رغم رشـــد 5.7 درصدی تعداد 
( 8.1 درصد کاهش  یلـــی، میـــزان حمل بـــار )تن-کیلومتـــر گن هـــای شـــبکه ر وا
. این  گن هـــا کاهش یافته اســـت و الـــی آخر ی کل وا یافتـــه و در نتیجـــه بهـــره ور
یرکانه شـــاید توســـط عموم قابل خدشـــه نباشـــد امـــا اهالی فن  مغالطـــه فنی و ز
ی در  گـــن بار می داننـــد کـــه اولا بـــه گواهـــی آمـــار بـــرای اولین بار تولید ســـالانه وا
دولت ســـیزدهم از 1000 عدد بالاتر رفت و اساســـا با مشـــوق های راه آهن در این 
ی در این حوزه  دولت، ســـرمایه گذار بخش خصوصی به ســـمت ســـرمایه گذار
ی نو در هر دو سال 1400 و 1401  گن بار هدایت شد به نحوی که رکورد تولید وا
یر به خوبی نشان دهنده  و با رشدهای بسیار قابل توجه شکسته شد. نمودار ز

این واقعیت انکار ناپذیر اســـت. 
گن بیـــش از ظرفیت  ی بخـــش خصوصـــی و تولید وا ثانیـــا وقتـــی ســـفارش گذار
گن ها و  یلی و نیز ناوگان کشـــش باشـــد، کاهش ســـیر وا پاســـخگویی خطوط ر
گن  ی کل طبیعی اســـت. بعبارت دیگر وقتی تعداد وا کاهش شـــاخص بهره ور
ی افزایـــش پیـــدا کند امـــا تعـــداد لکوموتیو ثابـــت مانده باشـــد و همچنین  بـــار
گن های  یلی دارای ترافیک ســـنگین بوده و امکان ســـیر بیشـــتر وا گرخطوط ر ا
ی کاهش پیدا  گن های بار ی در شـــبکه نباشـــد، طبیعتا ســـیر بخشـــی از وا بار
یلی یا  خواهد کرد. البته ممکن اســـت پرســـیده شـــود که چرا ظرفیت خطوط ر
کثری  ناوگان کشش به قدر کافی و متناسب رشد نکرده تا امکان استفاده حدا
گن ها فراهم شود؟ این پرسش درست، پاسخ تلخی دارد. پاسخ آنکه وقتی  از وا
برخی مسئولان در دهه گذشته الزامات توسعه خطوط و ناوگان کشش را فراهم 
یلی انتظار توسعه ناوگان و شبکه را داشته باشیم؟  ننموده اند چگونه از صنعت ر
مـــاده 12 قانـــون رفع موانع تولید، تســـهیلات تبصـــره 18 و ظرفیت بند الف ماده 

... همه منابعی بوده اند که بایســـتی طبق قانون  57 قانون برنامه ششـــم توســـعه و
گذار می شـــد تا این حوزه بتواند متناســـب با نیازهای کشـــور در  یلی وا به حوزه ر
یغ و افســـوس که بروکراسی پیچیده و به اصطلاح  این ســـال ها رشـــد کند اما در
یلی شـــده اســـت.  یق این منابع به حوزه ر یمـــی مانع از تزر برخـــی افـــراد خودتحر
البته زنده کردن این فرصت های قانونی به جد در دستور کار و پیگیری راه آهن 
دولت سیزدهم است و مثلا در موضوع ماده 12 گام های بسیار خوبی حاصل 
شده و نتایج آن به حول و قوه الهی از ماه های آینده قابل مشاهده خواهد بود.

ی برنامه  ، نرســـیدن به هدفگذار 6- موضوع دیگر مورد اشـــاره در مطلب مذکور
یلی است. نگارنده به درستی مطرح نموده که طبق  ششم درباره بار و مسافر ر
برنامه ششـــم توســـعه قرار بود 20 درصدی از مســـافر و 30 درصدی از بار کشـــور 
یلی حمل شـــود اما نه تنها به این هدف نرســـیدیم بلکه نسبت  توســـط شـــبکه ر
بـــه ابتدای برنامه ششـــم عقبگرد نیز داشـــته ایم. نکتـــه حائز اهمیت درباره این 
ی مذکور ذیل بند ب ماده 57 قانون برنامه  نقد صحیح اینســـت که هدفگذار
ششـــم توســـعه صورت گرفته اســـت اما این بند »ب«، بند »الف« نیز داشـــته که 
در واقع شرط لازم تحقق بند »ب« بود و متاسفانه فرهیختگان بصورت عمدی 
یا ســـهوی  اشـــاره ای به آن نکرده اســـت. در بند »الف« ماده 57 برنامه ششـــم 
یلی اختصاص یابد  مقرر شـــده بود که 1 درصد از درآمد نفتی دولت به حوزه ر
که رقمی حدود 1.8 میلیارد دلار می شـــد. اما در طول ســـال های برنامه ششـــم 
یلی تخصیص نیافت. لذا توســـل  یال از این مصوبه به حوزه ر توســـعه حتی 1 ر
یت راه آهن دولت ســـیزدهم در ســـال  یر ســـوال بردن مدیر به این موضوع برای ز

پایانی برنامه ششـــم کاملا مغرضانه و غیرمنصفانه اســـت.
7- ممکن اســـت برای مخاطبین جای ســـوال باشد که دولت سیزدهم چگونه 
یلی توانســـته  برغـــم تنگناهـــای مالـــی و نیز محدودیت هـــای ناوگان و خطوط ر
یخ راه آهن در حمل مســـافر را بشـــکند. برای این رکوردشـــکنی  اســـت رکورد تار
اقدامـــات مختلفـــی صورت گرفته اســـت. اول اینکه راه آهن با چرخشـــی کردن 
قطارها از توقف اضافی قطارها در ایستگاه های مبدا و مقصد کاسته به نحوی 
، قطارهای مسافری بر خلاف  ی قطارها افزایش یافته و از سوی دیگر که بهره ور
گن هم تشـــکیل می شدند، همگی به صورت  گذشـــته که بعضا حتی با 5 یا 6 وا
گن تشـــکیل می شـــوند. دوم اینکه راه آهن قطارهای در  کامل و با میانگین 10 وا
یب اشـــغال پائین )40 تا 50 درصد  حال ســـیر در مســـیرهای با مســـافر کم و ضر
یـــب اشـــغال( را به مســـیرهای پر تردد و مـــورد تقاضای بیشـــتر مردم جابجا  ضر
یلی به دلیل قیمت مناســـب و  کرده اســـت. همچنین افزایش تقاضای ســـفر ر
ایمنی و آســـایش بالای قطار نســـبت به ســـایر شقوق حمل و نقل باعث شده تا 
گن های مسافری به بیش از  یب اشـــغال وا ینه اول مســـافران باشـــد و ضر قطار گز
95 درصد برسد. این اقدامات و دلایل باعث شد تا شکستن رکورد جابجایی 

یلی میسر شود.  مســـافر ر
ی  ی است که راه آهن دولت سیزدهم حل ساختار در پایان ذکر این نکته ضرور
ینه ها،  ی بودجه و شکاف درآمدها و هز مشکلات بلندمدت همچون رفع ناتراز
یلی، پرداخت بدهی های گســـترده   یـــت بخـــش خصوصی واقعی صنعت ر تقو
یتی  یدورهای ترانز و چندین ســـاله داخلی و خارجی، ایجاد یا احیای برخی کر
یلی  در محورهای شـــمال-جنوب یا شـــرق-غرب، تحقق منابع قانونی حوزه ر
یان شـــرکت های مســـافری،  همچـــون مـــاده 12 قانون رفـــع موانع تولید، جبران ز
انضباط بخشـــی و شـــفافیت مالی فی مابین راه آهن و بخش خصوصی، فراهم 
گن های  کـــردن الزامـــات ســـیر هرچه ایمن تر قطارها از جمله ممنوعیت ســـیر وا
یز و درشـــت دیگر را  ی اقدامات ر ن سیســـتم ترمز مطمئن و بســـیار ی بـــدو بـــار
وجهه همت خود قرار داده اســـت که شـــرح مبســـوط این اقدامات را به فرصتی 
دیگـــر موکـــول می کنیـــم.  به هر تقدیر در مطلب حاضر ســـعی شـــد تا حدی به 
ابهامات و بعضا اتهامات وارد شده به راه آهن دولت سیزدهم پاسخ داده شود 
ین و ارزشـــمند فرهیختگان  هرچند از اصحاب محترم رســـانه بویژه روزنامه وز
ن علمی مطلب، نظر  انتظار می رفت قبل از انتشـــار شـــبهه و جهت رعایت وز
ی اسلامی ایران را نیز جویا می شد و سپس به صورت منصفانه  راه آهن جمهور

به تحلیل عملکرد راه آهن دولت ســـیزدهم می پرداخت. 

جوابیهشرکتراهآهنجمهوریاسلامیبهگزارش»فرهیختگان«:آمارهایعملکرد2سالهراهآهننشانمیدهد

سوزنبان مسیر  راه آهن  را  تغییر داده است

پاسخ»فرهیختگان«بهراهآهنج.ا.ا

درباره راه آهن روی زمین حرف بزنید
1- آنطور که از متن جوابیه شرکت راه آهن ج. ا. ا برمی آید، نویسنده محترم متن هر 
نقدی به عملکرد این شرکت را مصداق »ابزاری برای حمله به دولت سیزدهم« 
می داند. نویســـنده علاوه بر اشـــاره مســـتقیم به این موضوع، در جای جای متن از 
شرکت راه آهن ج. ا. ا به عنوان »راه آهن دولت سیزدهم« یاد می کند. فارغ از سیاسی 
کردن موضوعات فنی، روزنامه »فرهیختگان« مجموعه شرکت راه آهن و صنعت 
ریلی کشور را یک سرمایه عظیم مادی و معنوی می داند که به دلایل اشتباهات 
در سیاستگذاری )از گذشته(، از رقبای منطقه ای و جهانی خود به شکل عجیبی 
جا مانده و معتقد است مسائل این حوزه باید آسیب شناسی شده و ریل گذاری ها 
، اتهام تخریب هدفمند دولت که از  باید براساس پذیرش واقعیت ها باشد. از این رو
سوی نویسنده محترم جوابیه شرکت راه آهن ج. ا. ا مطرح شده، کاملا غیرمنصفانه 
بوده و احتمالا این تنگ نظری به دلیل عدم آشنایی ایشان از رسالت رسانه هاست. 
2- گزارش نخســـت »فرهیختگان«  مبتنی بر اعداد و آمار منتشرشـــده از جانب 
شرکت راه آهن و شاخص های استخراجی از این آمار بوده و جالب آنکه در هیچ 
کجای متن جوابیه شرکت راه آهن نیز این آمار و شاخص ها رد نشده است. براین 
اساس، ادعای شرکت راه آهن مبنی بر »استفاده غیرمنصفانه و جانبدارانه از ابزار 
رسانه برای تخریب وجهه یک دستگاه دولتی و نسبت کذب دادن به مسئولان 

آن بدون ارائه استنادات لازم« اتهام غیرمنصفانه به این رسانه است. 
3- در گزارش شرکت راه آهن آمده است: آن چیزی که به صورت جامع تر عملکرد 
 » راه آهن را در شبکه ریلی نشان می دهد، »شاخص حمل« یعنی مجموع »نفرکیلومتر
« جابه جا شده است. نکته ای که شرکت راه آهن در جوابیه خود به آن  و »تن کیلومتر
اشاره نکرده این است که در رابطه با شاخص حمل، گزارش های مراجع همچون 
اتحادیه بین المللی راه آهن ها، را ه آهن های دولتی و خصوصی سایر کشورها و نیز 
کارشناسان و انجمن های صنفی و مراجع علمی، نشان می دهد این مراجع یا چنین 
شاخصی را ثبت و پایش نمی کنند یا در صورت ثبت، از آن صرفا برای مقاصد فنی 
درون سازمانی راه آهن  استفاده می برند و هرگز به اندازه شاخص های تن-کیلومتر 
-کیلومتر برای این شاخص اهمیتی قائل نیستند. مهم ترین استدلال برای  و نفر
- پرهیز از اتکای به پارامتر شاخص حمل آنست که دو متغیر تن-کیلومتر و نفر
کیلومتر اساســـا جمع پذیر نیســـتند؛ چراکه در ابعاد مختلفی مصرف ســـوخت، 

لایندگی محیط زیست، تحمیل بار ترافیکی به  همچون ایمنی، بهای تمام شده، آ
... تفاوت جدی دارند. کمااینکه در بخش های جاده ای و هوایی هرگز  شـــبکه و

چنین شاخصی )شاخص حمل( گزارش نشده  است. 
4- نگاهی به کلیت محتوای جوابیه شرکت راه آهن ج. ا. ا نشان می دهد محل 
اختلاف در گزارش »فرهیختگان« و این جوابیه، عمدتا بر سر یک برداشت متفاوت 
از شاخص های عملکردی راه آهن است. به عبارتی، شرکت راه آهن ج. ا. ا با استناد 
، مدعی اســـت رکورد 100 ســـاله جابه جایی مســـافر را  به شـــاخص جابه جایی نفر
شکسته، این درحالی است که فعالان صنعت ریلی و کارشناسان معتقدند در همه 
داده های بین المللی هر دو شاخص توامان مبنای تحلیل قرار می گیرد و استناد به 
«، آمار مربوط  یکی از آنها، استناد منطقی نبوده و حتما باید در کنار شاخص »نفر
-کیلومتر هم مورد بررسی قرار  گیرد. در ادامه، »فرهیختگان« برای  به شاخص نفر
یابی رکوردشکنی در صنعت  پاسخ به این سوال که بالاخره شاخص فنی برای ارز

ریلی چیست، با کارشناسان این صنعت گفت وگو کرده است. 

عباس قربانعلی بیک: 
گزارش های بین المللی چه می گوید؟ 

عبـاس قربانعلـی بیـک، معـاون اسـبق برنامه ریـزی و امـور بین الملـل راه آهـن در 
گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« اظهـار داشـت: »هرچنـد کـه موضـوع جابه جایـی 
شـاخص اصلی اسـت اما این موضوع به این معنا نیسـت که شـاخص نفر حائز 
اهمیـت نیسـت. در آمـار گـزارش عملکـرد اتحادیـه بین المللـی راه آهن هـا، میـزان 
-کیلومتر و همچنین تن و تن-کیلومتر به صورت  شاخص به تفکیک نفر و نفر
جداگانه ثبت می شـود. این امر به این معناسـت که هیچ کدام از شـاخص ها به 
تنهایی کافی نیست. رکوردشکنی یک موضوع با ارزش است اما مهم این است 
که بدانیم چه چیزی را نسبت به چه چیزی مقایسه می کنیم. انگلستان در سال 
1900 یعنـی 124 سـال قبـل بالـغ بـر یـک میلیـارد نفـر مسـافر را از طریـق حمل و نقـل 
-کیلومتـر بـوده  ریلـی جابه جـا کـرد. ایـن میـزان بـه معنـای بیـش از 16 میلیـارد نفر
اسـت. مصـر نیـز به رغـم آنکـه منابـع و صنایـع خاصـی نـدارد، در سـال 2023 بـا 
-کیلومتـر و کسـب رتبـه هفتـم، پـس از آلمـان جـزء  جابه جایـی 39 میلیـارد نفر

یلـی مسـافر اعـلام شـده اسـت. اینکـه مـا رکـورد  10 کشـور برتـر در حـوزه حمل ونقـل ر
خودمان را شکستیم خوب است اما باید به اینکه چقدر نسبت به اهداف قانونی 
کشـور برای بخش ریلی و توفیقات سـایر کشـورها عقب هسـتیم، مطلع باشـیم. 
بایـد خودمـان را بـا سـال گذشـته کشـورهای اطـراف خـود و دنیـای 100 سـال پیـش 
مقایسه کنیم. سپس ضمن تعیین فاصله ما با آن کشورها، تحلیل این فاصله و 
تعیین اهداف براسـاس امکانات، سـازمان را هدایت کنیم. درسـت اسـت که ما 
در کشور خدمات جابه جایی مسیر بلند ریلی داشته و داریم اما راه آهن در اروپا 
... عمدتا حومه بوده که البته در چنددهه اخیر با گسـترش راه آهن سریع السـیر  و
این ویژگی درحال تغییر است. براساس گزارش بازوی پژوهشی مجلس، بنا بود 
طبق تکالیف برنامه ششم توسعه سهم حمل ونقل ریلی ما در بخش مسافری از 
میزان 4 درصد در سال 86 تا سال 90 به 20 درصد برسد. هدف گذاری در بخش 
بار نیز افزایش از 7 به 30 درصد بود. متاسـفانه نه تنها این مهم محقق نشـد بلکه 
سـهم حمل ونقل مسـافری ما به 1.5 درصد رسـید یعنی 60 درصد کاهش یافت. 
از سـوی دیگـر براسـاس ایـن گـزارش میـزان سـهم مـا در حمـل بـار حـدود 13 درصـد 
، میزان حمل بار توسـط وانت ها محاسـبه نشـده و به  اسـت اما ظاهرا در این آمار
همیـن علـت در ایـن عـدد 13 درصـد تردیـد وجـود دارد. امـروزه نیـاز اسـت  انگیـزه 
بـرای رکوردشـکنی را بـه یـک تـلاش مقـدس و مضاعـف بـرای حـل عقب افتادگـی 
تبدیـل کنیـم. امـروز نسـبت بـه سـهمی کـه مجلـس بـرای ایـن بخـش تعییـن کرده، 
بیش از 90 درصد عقب هستیم. باید در راستای حل و مدیریت این مسائل فکر 
و تـلاش کنیـم. رکوردشـکنی بـه تنهایـی بـرای بهبـود اوضـاع موجـود کافـی نیسـت. 
اگـر کسـی کـه نمـره آن یـک اسـت، نمـره دو بگیـرد خـوب اسـت امـا مـا هنـوز بـا نمره 
یـم. اگـر بـا آسیب شناسـی ناکامی هـا و بـا تدبیـر و  یـادی دار قبولـی فاصلـه بسـیار ز
تلاش و جدیت در افزایش بهره وری به استفاده بهینه از امکانات موجود بپردازیم 
و بازخورد برنامه ها و اقدامات را مورد توجه و تحلیل قرار دهیم و شرایط خود را با 
جهان پیشـرفته و همسـایه های خود مقایسـه و تحلیل کنیم، می توانیم گام های 
مناسـب و اثربخش بیشـتری در راسـتای اهداف و تکالیف قانونی برداریم. یکی 
از راهکارهـای دسـتیابی کوتاه مـدت و کم هزینـه بـا نتایـج اقتصـادی سـریع در 
یاندهـی بخـش مسـافری و شکسـتن بسـیاری از رکوردهـای داخلـی،  تغییـر رونـد ز

برقی کردن راه آهن تهران - مشـهد با سـرعت 200 کیلومتر بر سـاعت اسـت که در 
مـدت کمتـر از سـه سـال قابـل اجـرا بـوده و در اولیـن سـفر اسـتانی دولـت نهـم بـه 
مشهد مقدس در سال 1385 به تصویب رسید و با تایید سازمان برنامه، بودجه 
 ... اولیـه آن تخصیـص یافـت، برقـی کـردن خطـوط حومـه ماننـد پرنـد، قـم، قزویـن و

نیـز مزیت هـای درخشـانی بـرای راه آهـن درپـی خواهد داشـت.« 

ابوالقاسم سعیدی: 
نفر - کیلومتر و تن - کیلومتر شاخص صحیحی است

ابوالقاســـم ســـعیدی از پیشکســـوتان و مدیران پیشـــین راه آهن ایران 8 آذر 1402 در 
گفت وگـــو بـــا ایســـنا درخصوص دو شـــاخص مذکـــور با تاکید بر اینکه شـــاخص 
حمل ونقل ریلی مســـافری نفر - کیلومتر و در بخش باری تن - کیلومتر اســـت، 
می گوید: »ممکن است همه قطارها را به مسیر تهران- قم منتقل کنید. فاصله بین 
این دو شهر 150 کیلومتر است و یک قطار روزانه شش بار می تواند این مسیر را طی 
کند. در مقابل قطار تهران - مشهد، فاصله 950 کیلومتری را طی می کند. بنابراین، 
ک خوبی باشـــد. متوســـط سیر قطارهای حومه ای ما کمتر از 50  این نمی تواند ملا
کیلومتر و متوسط سیر قطارهای بین شهری 600 تا 700 کیلومتر است. یعنی یک 
مسافر بین شهری حداقل معادل 12 نفر مسافری حومه ای است و محاسبه مسافران 
حومه ای در آمار حمل ونقلی بدون در نظر گرفتن کیلومتر طی شده صحیح نیست.«

سعید قصابیان: 
با اعداد واقعی حرف بزنیم

سعید قصابیان، کارشناس حوزه ریلی نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص 
- دو شاخص مورد بحث می گوید: »از لحاظ دقت عملکردی، شاخص مسافر
کیلومتر و شـــاخص تن-کیلومتر شـــاخص دقیق تری هستند. براساس تکالیف 
برنامه ششم توسعه، بنا بود ما سهم راه آهن کشور را در حوزه مسافری به دست کم 
20 درصد و در حوزه بار به 30 درصد برســـانیم. مشـــکل اصلی کشـــور این است که 
این عدد محقق نشده است. ذاتا عدد 28، 29 یا 30 میلیون نفر جابه جایی عدد 

مهمی نیست.« 
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